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Barcelona, octubre 2000 
 
Vaig ser concebuda sense que gairebé 
ningú es donés compte, a partir d'una 
simple idea. Corria l'any 2000 quan la 
ǎŜŎŎƛƽ Ŏŀǘŀƭŀƴŀ ŘΩAESIG va elaborar, 
presentar i difondre el Llibre Blanc del 
Sector SIG a Catalunya. Allà es pot trobar 
el meu ADN, la meva preconcepció, ja que 
la conclusió més important que es citava 
era la necessitat de posar en marxa una 
Infraestructura de Dades Espacials a 
Catalunya, que activés i potenciés el 
sector de la IG. D'altra banda no era gens 
innovador, ja que iniciatives semblants 
s'estaven també concebent en altres llocs 
d'Europa, des que el NSDI dels Estats Units 
havia començat a donar prova de ser una 
bona idea. 
 
El cas és que els que em van concebre 
com a idea van anar presentant-la aquí i 
allà, a la recerca d'un espònsor que 
ƭΩapadrinés. I finalment va aparèixer. Els 
bons oficis com Celestina de qui em va 
concebre van posar la base per al 
maridatge de dos patrons: la Secretaria 
per a la Societat de la Informació, 
organisme amb fons per promoure 
iniciatives en pro de la digitalització, i 
l'Institut Cartogràfic de Catalunya, entitat 
mare de moltes altres iniciatives i 
acostumada a niar aventures de tota 
mena. 
 
I així és com vaig poder ser batejada, en 
una cerimònia social l'octubre de 2001, 
presidida pel conseller d'Empresa i 
Ocupació de la Generalitat de Catalunya, 
davant d'un centenar llarg de convidats de 
totes les edats i condicions. El compromís 
davant la societat i entre els dos ens que 
em van apadrinar va quedar segellat. 
 

Calia buscar-me la institutriu que em 
cuidés en el meu desenvolupament, em 
mimés, procurés pel meu creixement i em 
guiés en l'aventura de la vida que iniciava. 
I en aquesta part he de dir que vaig tenir 
sort, ja que qui em va concebre es va 
convertir en el meu guia i mentor. 
 
 
 
 
 
 
Fa molt temps que el meu mentor em va 
confessar que no tenia cap experiència en 
criatures com jo, encara que en favor seu 
he de dir que enlloc del món hi havia tal 
experiència, o gairebé. Encara que sí podia 
intuir el que em feia falta, així com tot el 
que podia arribar a ser i fer, pel que podia 
endevinar quina podia ser la millor forma 
ŘΩeducar. 
 
Així que va intentar donar forma a les 
idees més bàsiques que sobre la meva 
individualitat i caràcter s'havien començat 
a difondre, a través d'analitzar quines 
altres criatures o projectes de criatures 
existien en el món. Tots necessitem 
referents. Una cosa va trobar perquè va 
ser capaç de donar-me una primera 
forma, que avui em sembla infantil i 
simple però que en aquell moment 
representava un bon punt de partida. 
 
Així va ser com va aparèixer un primer 
dossier sobre com havien de promoure el 
meu desenvolupament, que va ser 
aprovat pels meus mentors, en el qual 
s'exposaven i explicaven, fins on els 
coneixements de l'època permetien, els 
objectius que havia de complir a curt i 
llarg termini, i que podrien resumir-se en: 
inventariar la situació de la informació 
geogràfica disponible; catalogar i oferir un 
servei de descobriment mitjançant serveis 
de catàleg; estudiar i aplicar estàndards 
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internacionals en tots els components; 
promoure la col·laboració dels diversos 
departaments governamentals en la meva 
construcció i posar en pràctica alguns 
projectes pilot i de demostració; fer 
difusió del meu naixement i perspectives 
de servei i, finalment, crear dins les meves 
entranyes instruments per difondre 
geoinformació, visualitzar-la i mitjans per 
compartir-la. 
 
Per ser coneguda, es va crear un web o 
Geoportal en què s'anunciava la meva 
existència, es facilitava informació sobre 
què era o volia ser, es documentaven 
alguns casos coneguts de projectes 
similars, es donava accés a informació 
sobre estàndards internacionals i 
s'exposaven els objectius que s'esperaven 
complir. De fet, representava una simple 
"participació de naixement", després del 
compromís públic que ja he esmentat. 
 
Estàndards? Metadades? 
 
Una de les primeres activitats va ser 
decidir sobre quƛƴ ŜǊŀ ƭΩestàndard de 
metadades de dades havia d'utilitzar, ja 
que aleshores la principal activitat havia 
de ser inventariar existències i descriure 
mitjançant les fitxes informatives 
anomenades metadades i, en aquella 
època, l'únic estàndard operatiu conegut 
era el creat pel FGDC, el CSDG, si bé es 
parlava cada vegada amb més freqüència 
de l'estàndard ISO 19115. Tots dos 
estàndards eren similars, molt complexos, 
però calia decidir-se i ens vam decidir per 
aquest últim, fonamentalment per 
l'adjectiu de "internacional" que se li 
atribuïa. El sol fet d'intentar entendre 
l'estructura i significat de tots els camps 
proposats per l'estàndard ISO ens va 
portar un temps considerable, encara que 
amb això apreníem. I aquesta elecció no 
eǊŀ ƛƴǘǊŀƴǎŎŜƴŘŜƴǘΣ ǇŜǊǉǳŝ ǎΩhavia 
d'invertir un esforç considerable en la 

descripció dels conjunts de dades que 
anéssim inventariant, millor fer-ho en un 
format amb futur. I per una altra raó. En 
aquella època no existia pràcticament cap 
programari per elaborar les fitxes de 
metadades. I si hi havia algun era 
excessivament costós. I no podia 
pretendre que els meus col·laboradors, 
per crear metadades voluntàriament, a 
més de fer l'esforç d'entendre'ls haguessin 
de comprar un programa dispendiós, 
instal·lar-ho i mantenir-ho. La idea que 
vaig mantenir des del principi va ser que 
havia de donar tot el suport possible als 
col·laboradors, informar-los, ajudar-los en 
el seu treball, cosa que incloïa facilitar 
gratuïtament un programa adequat. I així 
va ser com vaig contractar la creació d'un 
programa, el MetaD (actualment per la 
seva versió 4), que es descarrega al PC 
local del "voluntari" i més o menys el guia 
en la confecció de les seves metadades. I 
vaig complementar l'estratègia amb 
l'edició d'un full informatiu sobre què era 
jo, perquè necessitava metadades, quin ús 
en faríem, quins beneficis reportaria als 
qui col·laboressin i altres missatges que 
pretenien motivar els meus 
col·laboradors. I amb un treball 
"comercial" intens, vaig aconseguir en poc 
temps la participació d'uns pocs 
organismes amb capacitat i voluntat de 
generar aquestes metadades que m'eren 
imprescindibles per donar els meus 
primers passos. Per descomptat l'ICC, la 
meva fundadora, va ser el primer d'ells, i a 
més va ser el principal proveïdor, i ho 
continua sent, de metadades. Però també 
ƘŜ ŘΩesmentar el desaparegut 
Departament de Medi Ambient, ara 
adscrit al Departament de Territori i 
Sostenibilitat, i al centre de recerca 
CREAF, que em van acompanyar en 
aquests primers i fonamentals passos. 
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I ara necessito un Catàleg 
 
Al mateix temps, em vaig plantejar com 
anava a promocionar aquestes 
metadades, per a això necessitava 
disposar d'un Catàleg on carregar-les i que 
permetés, accedint al Geoportal, buscar 
informació filtrant-la per diversos 
conceptes. A final de 2002 vaig trobar un 
producte que podia satisfer aquestes 
necessitats. I amb això, necessitava 
millorar el Geoportal, donar-li més 
contingut i que aquest fos atractiu, 
incorporar els serveis d'aquest Catàleg, 
demostrar amb fets la meva viabilitat com 
quelcom més que una idea. Començava a 
precisar més cuidadors, capaços 
d'implementar millores, serveis, iniciar la 
publicació de geoinformació mitjançant 
serveis de visualització (WMS Client), 
alimentar per donar respostes 
satisfactòries. Així vaig arribar a la meva 
infància. 
 
 
 
 
 
 
Una nova versió del Geoportal, més 
madura i completa que l'anterior, va 
veure la llum a inici de 2003, incloent 
l'abans descrit servidor de Catàleg i un 
servei de visualització estàndard basat en 
un WMS Client desenvolupat pels meus 
mantenidors, que permetia accedir als 
primers serveis WMS que oferia l'ICC 
aleshores. L'aposta, decidida i valenta pels 
estàndards de l'època, de l'ICC de publicar 
gratuïtament la seva informació 
cartogràfica digitalitzada i oferir-la també 
a través d'Internet com a servei de la IDEC 
va ser decisiva per a aquesta etapa del 
meu desenvolupament. Informació com 
les ortofotos i els mapes topogràfics van 
ser posats a disposició de milers d'usuaris, 
els quals, des de llavors, no han deixat de 

fer-ne ús. ([ΩICC disposa de serveis propis, 
independents de la IDEC, d'accés a 
visualització i descàrrega de les seves 
dades cartogràfiques, i es compten per 
centenars de milers els accessos anuals als 
servidors que proveeixen aquesta 
informació). Sí recordo que el procés de 
preparació de la informació esmentada, 
que existia ja en format digital, per a la 
seva publicació en continu en servidors de 
mapes va ser costosa i complexa, però era 
imprescindible per a l'èxit de la meva 
empresa. Gràcies als fons rebuts de la 
Secretaria de Telecomunicacions i Societat 
de la Informació per al meu llançament i 
desenvolupament va ser possible abordar 
aquest treball, sense el qual difícilment 
podria estar ara explicant la meva història. 
 
 Vaig creixent... 
 
També es va veure marcada la meva 
infància per una contínua millora de les 
eines que oferia, com ara una nova versió 
(v.2) del programa MetaD, noves versions 
del visualitzador, a més d'engrandir 
contínuament el nombre de metadades 
en el Catàleg i, amb menor intensitat, el 
nombre de servidors de mapes que 
anaven configurant la xarxa IDEC. Diverses 
i successives millores en la interfície de 
consulta al Catàleg per incrementar la 
seva usabilitat i efectivitat de les 
consultes, la implantació de nous 
procediments de recerca de mapes en el 
visualitzador (per referència cadastral, per 
domicili postal, per topònim), a més de, 
lentament però sense pausa, anar dotant 
al sistema del poder suficient per 
accelerar les respostes a les recerques i la 
garantia de funcionament, van ser les 
meves preocupacions fonamentals en 
aquesta fase del meu desenvolupament. 
 
Com també entrava en les meves funcions 
el permanent assessorament a totes les 
entitats que volguessin participar en la 
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iniciativa, em vaig preocupar de testejar 
diversos WMS, informar de les seves 
característiques i bondats, i també de 
facilitar un manual d'ajuda (a més de 
suport directe) per a la instal·lació d'un 
WMS OGC en l'entorn dels nous 
participants que ho sol·licitessin. Per 
descomptat vaig patir amb les primeres 
experiències de comunicació entre WMS 
de diferents fabricants, ja que encara que 
tots ells es declaraven estàndard OGC, la 
realitat era més complicada i calia 
admetre l'habilitació de determinats 
"pedaços" perquè el sistema distribuït 
funcionés amb interoperavilitat. 
 
I començo amb les IDE sectorials... 
 
També recordo haver iniciat per aquells 
temps els primers passos del que havia de 
ser una estratègia reeixida i continuada 
als anys successius, consistent en la 
promoció d'infraestructures sectorials, 
que mantenint unes característiques 
pròpies del domini en què s'inscrivien, 
nodrien al mateix temps tot el meu cos. 
Parlarem amb més extensió més 
endavant, però he de mencionar la 
primera d'elles, la IDE Costes, que va 
arrencar arran d'un projecte europeu, 
EUROSION. 
 
Amb tot això, a final de 2003, ja disposava 
de 123 capes visualitzables al Client IDEC, 
facilitades per una dotzena de proveïdors, 
així com 15.000 registres de metadades 
subministrats per 30 proveïdors. 
 
I com volia ser conegut a tot el món, vaig 
aprendre i em vaig explicar tant amb el 
meu llenguatge matern com en l'espanyol 
i l'anglès, de manera que tots els serveis 
que oferia podien ser accedits en l'idioma 
corresponent, mitjançant tres versions 
idiomàtiques del Geoportal. 
 

De manera similar vaig continuar la resta 
ŘΩanys de la meva infància, els anys 2004 i 
2005, amb nous serveis, llurs noves 
versions, incrementant el nombre de 
proveïdors de metadades i de serveis 
WMS, difonent els principis de la IDE, 
aconseguint cada vegada major suport 
institucional i comptant amb la 
participació d'un nombre creixent 
d'organitzacions. Alguns dels passos fets 
en aquests anys van fructificar a partir de 
2006, any en què identifico el meu pas a la 
joventut. 
 

 

 

 

 

El 2006 va marcar en molts aspectes un 
abans i un després en la meva vida, va ser 
un any en què alguns dels projectes que 
havia anat gestant en anys anteriors van 
veure la llum. No tot és casualitat, i de 
vegades s'avança a salts. Vaig a comentar 
els que vaig fer en aquest any, propis d'un 
cos jove, entusiasta, i amb la sensació que 
s'anava comprenent la meva vida i els 
meus objectius. 
 
Per fer una menció ràpida de tot el que 
em va passar, cito primer els fenòmens 
que van emmarcar la meva entrada a la 
pubertat, que després descriuré, alguns, 
amb més detall: 
 

 Una llei del Parlament de Catalunya 
(Llei 16/desembre 2005) i el seu 
Reglament (juliol 2006), crea la IDEC i 
em dóna vida jurídica. A més de donar 
entitat legal als qui em cuiden, els del 
Centre de Suport. 

 S'inicia el projecte de la IDE sectorial: 
la IDE Local, que amb la col·laboració 
de l'ens responsable de l'administració 
electrònica catalana, va incentivar la 
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participació massiva del món local en 
la IDE regional. 

 S'inicia el projecte de la IDE sectorial: 
la IDE Univers, que arrenca com a 
projecte europeu en col·laboració amb 
altres socis d'Itàlia i Grècia, i suposa la 
base de la participació de les entitats 
acadèmiques. 

 S'aplica per primera vegada un 
sistema d'indicadors de resultats, 
fonamentalment orientat al seguiment 
en el compliment d'objectius. 

 Es col·labora tècnicament amb altres 
IDE regionals. 

 Es participa en un projecte europeu 
per a la creació de geoserveis de 
processament. 

 Alguns projectes de remescla 
(mashup) basats en la IDEC, són 
implementats en organismes públics. 

 Es comença a parlar de mi com a 
referent europeu. 
 

Com avenç ŘΩŀǉǳŜǎǘŀ exposició, vull 
avançar en aquest preàmbul els resultats 
estadístics al final de l'esmentat exercici 
(2006): 
 
 
Nombre de registres de metadades: 
- Metadades en català   20.302 
- Metadades en castellà   20.235 
- Metadades en anglès   16.513 
- Nombre total    57.050 
 
Nombre d'organismes productors: 
  - Organismes públics         65 
  - Organismes privats          11 
  - Nombre total          76 
 
Capes cartogràfiques:        163 
(85 capes subministrades per 23 municipis) 
 
Descàrregues: 
Web Coverage Service (WCS)     1.362 
Geography Markup Language (GML)    415 
GML Catalunya          475 
 

 

Aquesta ràpida presentació de 
circumstàncies i resultats crec que dóna 
una imatge inicial dels camins ja explorats 
i operatius que van significar potser no un 
canvi radical però sí el ŘΩassumir la meva 
existència ja no com una mera iniciativa, 
sinó com un ens viu i despert, 
institucionalitzat i consolidat com una eina 
de governança, reconegut pel propi marc 
legal. 
 
També hauria de destacar que vaig 
inaugurar el període amb una nova versió 
de MetaD, la v.3, amb més camps, 
millores d'utilització i facilitats per a 
l'usuari, a més d'implementar la ISO 
19139. 
 
Menció mereix també la creació i posada 
a disposició dels usuaris de diversos 
geoserveis web de transformació 
(geocodificació, pas de coordenades UTM 
a geogràfiques i viceversa, transformació 
de coordenades píxel a UTM, etc.). Prova 
de la voluntat d'anar generant 
constantment nous serveis que fossin útils 
i pràctics per als usuaris dels meus 
recursos, de manera que no només fos 
possible visualitzar i descarregar 
informació, sinó també iniciar el camí a la 
manipulació de dades. Per aquelles dates 
vaig tenir 55 usuaris i més de 1.300 
utilitzacions. 
 
També vaig augmentar l'activitat 
formativa i divulgadora, i la meva 
presència en esdeveniments nacionals i 
internacionals. IDEC comença a ser un 
referent. 
 
Els anys següents, 2007 i 2008, van ser 
fructífers en innovacions, participació i 
nous serveis, continuant l'acceleració de 
les meves activitats iniciades l'any 2006. 
Època moguda, interessant, il·lusionant, 
com correspon al període juvenil, en què 
tot té interès, se sent curiositat per tot, es 
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vol experimentar tot, i es busca ja el 
reconeixement dels altres en relació amb 
el bon treball realitzat.  
 
Ja em coneixen... i em estudien! 
 
És durant el 2007 que vaig ser motiu 
d'estudi pels responsables de la Directiva 
INSPIRE, la Unitat INSPIRE del JRC. Posar 
en marxa la Directiva significava avaluar 
fins a quin punt la seva implantació era 
sinònim de beneficis per als estats 
membres. El tema de l'impacte de les 
tecnologies IG ha estat sempre un tema 
pendent, amb escassos estudis i pocs 
resultats concrets sobre la rendibilitat de 
les inversions, de manera que la manca 
d'aquests referents va motivar que 
s'abordés, per part d'aquesta unitat, una 
proposta d'anàlisi. I van basar la mateixa 
en estudiar aquest impacte en una àrea 
reduïda que permetés una certa concreció 
de resultats, lluny dels estudis (pocs) més 
aviat teòrics i basats en hipòtesis de difícil 
demostració, decidint que en l'àmbit de 
les regions europees, on més s'havia 
avançat en la implantació de les IDE, era 
on havia de centrar l'atenció. Així que van 
publicar una oferta internacional per a la 
realització d'un estudi d'impacte 
econòmic, social i polític en alguna de les 
regions europees, el qual havia de ser 
realitzat per una entitat o organisme que 
no fos el responsable de la IDE, com ara 
una universitat o centre de recerca. Així 
que vaig animar al Centre de Política de 
Sòl i Valoracions de la Universitat 
Politècnica de Catalunya a presentar una 
proposta a la referida oferta llançada pel 
JRC. Era conscient que havia possibilitats 
de que jo fos l'àmbit escollit, ja que era 
ben coneguda, se sabia del meu continu 
progrés i de molts dels resultats 
aconseguits. Era, per tant, un cas digne 
d'estudi. I efectivament així va ser, una 
bona proposta metodològica presentada 
per la UPC sobre la base de la meva 

situació, context i resultats, en què va ser 
fonamental la identificació d'usuaris 
coneguts dels meus recursos, va ser la que 
va aconseguir, sobre dues opcions 
presentades, rebre i executar l'encàrrec 
del JRC. 
 
Qui vulgui detalls de l'informe final 
elaborat arran de l'estudi en qüestió els 
pot trobar tant en el meu Geoportal com 
Ŝƴ Ŝƭ ŘΩINSPIRE. Encara avui en dia 
continua sent un document de referència 
mundial, no tant per la seva qualitat, sinó 
com per ser, simplement, l'únic realitzat 
fins al moment. 
 
Les conclusions de l'estudi, brillants en el 
fet que deixava demostrat el clar impacte 
econòmic de l'existència i utilització dels 
recursos que gestiono, no va deixar 
indiferent al món. Hi va haver qui les va 
admetre des del principi, com si fossin un 
resultat esperat, ŘΩŀƭǘǊŜǎ ƭŜǎ Ǿŀƴ ǊŜōŀǘǊŜΣ 
per entendre que van ser elaborades amb 
escàs mètode científic i ser exagerades. 
Aquí l'únic que se m'acut dir és que no són 
en absolut exagerades, ja que deriven del 
fet que els meus recursos són un 
instrument de productivitat, com va 
quedar demostrat en els casos d'ús que 
van il·luminar l'estudi. Pot assimilar-se a la 
productivitat que podria representar, per 
exemple, escriure aquest text mitjançant 
el processador de text enfront al temps 
que requeriria escriure manualment. El 
salt, en una primera fase d'aplicació de 
tecnologies a les nostres activitats abans 
manuals, d'estalvi de temps i consegüent 
productivitat, és immens. Segur que 
després decreix, però passar de la 
manualitat a l'ús de les TI té unes 
primeres conseqüències claríssimes que 
crec ningú hauria de poder discutir. I això 
és precisament el que va revelar l'estudi 
en analitzar què havia passat en 
determinats entorns d'ens locals que 
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havien començat a utilitzar els meus 
recursos. 
 
...  I va arribar INSPIRE 
 
Probablement el més significatiu d'aquest 
període és la posada en marxa de la 
Directiva INSPIRE, que a Catalunya ha 
vingut tenint el seu paral·lel amb 
l'aprovació del Pla Cartogràfic de 
Catalunya i el funcionament de la 
Comissió de Coordinació Cartogràfica de 
Catalunya i les seves subcomissions, que 
han donat ales a un plantejament 
racional, coherent i a llarg termini sobre 
els diversos aspectes de la IG, sota el focus 
o orientació de les estratègies i 
metodologies introduïdes per la Directiva. 
 
Jo he anat col·laborant amb aquesta 
Comissió, a qui he d'informar 
periòdicament i a qui presento, 
eventualment, propostes concretes, com 
la corresponent al perfil de metadades o 
les polítiques de difusió de dades. 
 
Però, des de la perspectiva dels objectius, 
el més significatiu ha estat la creació, per 
mandat legal, del Registre de Cartografia 
Oficial, instrument del PCC. Aquest 
registre es recolza en el Catàleg IDEC, que 
ha precisat i ve precisant un conjunt 
important d'adaptacions per tal de 
complir els objectius del Registre. Això em 
fa sentir molt més útil, en la mesura que 
els meus recursos són reutilitzats per a 
altres aplicacions, amb un cost 
infinitament més baix que el que 
resultaria de començar des de zero. Però 
reconec que està suposant un esforç 
suplementari, ja que el seu permanent 
manteniment i millora m'obliga a 
descuidar altres aspectes que requeririen 
la meva atenció. 
 

 
Reformes i adaptacions 
 
L'activitat, pel que fa a la resta dels meus 
compromisos, va continuar sent intensa, 
fins a cert punt frenètica. El programa 
MetaD va veure noves versions, la v.3.0.4 i 
la v.3.0.5, el total de descàrregues a final 
de 2008 arribava a 1.500 i el producte era 
utilitzat a més de a casa, a Andalusia, 
Balears, Andorra, Itàlia, Grècia, Equador, 
Colòmbia... 
 
També el Catàleg va seguir experimentant 
canvis (vegeu àlbum de fotos), es va 
adaptar per contenir informació sobre el 
cicle de vida de les metadades del 
Registre Cartogràfic, es va crear una nova 
interfície per a aquest Registre, i es va 
preparar per contenir metadades de 
serveis, inicialment amb un perfil no 
estàndard (a final de 2008 es van 
comptabilitzar 176 metadades de serveis 
procedents de 47 proveïdors). Ja van ser 
prop de 5.000 els accessos al Catàleg IDEC 
(80% en català, 15% en castellà i 5% en 
anglès), a part dels que es van produir al 
Registre. Prova que començava a ser una 
eina d'utilitat per a molts usuaris. El total 
de proveïdors de metainformació va 
arribar al centenar, destacant el grup 
d'ens locals (2.500 metadades), ens 
universitaris (4.500 registres) i ICC (9.000 
registres). 
 
I esmentar també la creació d'una 
aplicació oberta, dins de les activitats de 
les empreses en el projecte IDE Univers, 
per a connectar catàlegs entre si 
("CatalogConnector"), materialitzant el 
concepte d'accés distribuït a diferents 
catàlegs de metadades, de diferents 
proveïdors, amb la única condició que 
complissin amb els estàndards adequats. 
Així va ser possible i fàcil connectar amb 
catàlegs de municipis catalans, d'altres IDE 
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regionals, oferint a l'usuari un ventall de 
possibilitats interessants. 
 
També els ens locals participen 
 
Un capítol especial mereixeria la iniciativa 
ŘΩIDE sectorial: la IDE Local. Iniciada, com 
s'ha comentat el 2006, per iniciativa i amb 
la col·laboració del consorci AOC, el seu 
desenvolupament en els anys següents va 
ser notable. Fins al punt d'il·luminar una 
subiniciativa, IDE PlanUrb, que va 
promocionar la publicació dels 
planejaments urbanístics municipals a 
Internet. Per a això es facilitava algun 
recurs econòmic en el cas que aquesta 
informació hagués de ser adaptada per a 
la seva publicació, i el ple suport tècnic 
per a la seva implementació, incloent un 
visualitzador personalitzable per mostrar 
les capes urbanístiques per a cada entitat 
usuària. 
 
IDE Local va arribar a tenir, a final de 
2008, 260 municipis que utilitzaven els 
recursos oferts per la IDEC, principalment 
els visualitzadors personalitzables. Un 
altre centenar d'ens locals estaven 
compromesos en la publicació de les 
seves dades i en la creació de les 
corresponents metadades. El total de 
registres era, el 2008, de 7.000, el nombre 
de serveis actius WMS de 128 i el nombre 
de capes publicitades va arribar a la xifra 
de 1.700. 
 
Però el més interessant i important de la 
referida iniciativa va ser la progressiva 
conformació d'una plataforma 
d'aplicacions per als ens locals, aplicacions 
plenament personalitzables, que, en la 
data, incloïen un configurador de 
visualitzador (l'eina més utilitzada), un 
editor d'objectes, un configurador de 
catàleg de metadades, un geocodificador 
d'adreces postals i un administrador de 
contrasenyes. A aquest conjunt se li va 

afegir una aplicació, principi d'alguna cosa 
molt més important com es veurà, a llarg 
termini, que permetia als municipis el 
manteniment i ƭΩactualització d'una base 
de dades d'equipaments locals, facilitada 
per la corporació d'entitats locals 
"Localret ", aplicació basada en la 
tecnologia WFS-T, i que actualitzava 
directament, des de l'entorn local, 
aquesta base de dades localitzada 
físicament en el WMS de l'organització. 
 
El visualitzador IDEC va continuar amb la 
seva evolució, presentant opcions per a 
l'accés a més de 2.000 capes de 
geoinformació d'un centenar de 
proveïdors. 
 
Per la seva banda, el desenvolupament 
del projecte IDE Univers, finalitzat a final 
de 2008, va aportar a la meva xarxa de 
participació més de 5.000 metadades de 
dades, 1.500 capes noves visualitzables i 
accessibles via WMS a través de 105 
serveis creats pels 13 departaments 
universitaris participants. Un bon resultat. 
 
El procés de creixement en aquesta etapa 
de la meva joventut va continuar, ja amb 
alguns matisos diferenciadors, en els anys 
2009 i 2010, amb algunes preguntes 
pròpies d'aquesta etapa de joventut i amb 
algunes inquietuds que prepararien el 
camí a la meva etapa de maduresa. 
 
Problemes per fer-me entendre. 
Reflexions 
 
Jo afirmaria que el 2009 comença amb la 
pregunta: Què és una IDE? Qui sóc? Sóc 
igual a les altres? Quins efectes té això per 
a mi? Aquestes preguntes no són, d'altra 
banda, noves, sempre ha existit confusió 
entre el que és un Visor, un Geoportal, 
una aplicació web, un VirtualGlobe... 
sembla tot el mateix. 
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Les preguntes tenen sentit. Això de les IDE 
s'ha convertit en un mar de confusions. 
Veig moltes iniciatives i projectes que es 
denominen IDE com jo, però amb les 
quals no comparteixo ni objectius ni 
mètode ni estratègies ni polítiques, ni tan 
sols les necessitats que les originen o 
justifiquen són similars. El vestit pot ser 
que sigui el mateix, però el que hi ha sota 
no. I això, si bé a nivell individual no 
m'afecta, crec que no és bo. Hauríem de 
posar-nos d'acord en què és i que no és 
una IDE. Jo he fet alguna proposta en 
aquest sentit, amb nuls resultats. La 
veritat és que encara avui les IDE estan de 
moda, tot són IDE i tot és INSPIRE, hi ha 
una obsessió generalitzada en l'àmbit de 
la IG en "ser" INSPIRE i "ser" una IDE. 
 
Del meu "diari secret"... 
 
Això ve al cas que a final de 2009 vaig 
rebre un premi com una de les 10 millors 
IDE subnacionals europees, concedit pels 
gestors del projecte europeu ESDI + 
després d'una convocatòria pública per 
presentar candidatures i d'unes quantes 
jornades en diversos països en què es van 
presentar potencials candidates al guardó. 
Es van seleccionar 10 candidates, i un 
jurat havia de decidir, en un acte final, la 
guanyadora del concurs. El jurat no es va 
atrevir a seleccionar, van considerar que 
hi ƘŀǾƛŀ Ƴƻƭǘǎ ǘƛǇǳǎ ŘƛŦŜǊŜƴǘǎ ŘΩIDE i que 
totes eren vàlides i totes mereixedores del 
guardó. La veritat és, pel que recordo, que 
convivim algunes poques IDE com jo amb 
aplicacions web fins i tot aplicacions SIG 
amb visors web. Altres IDEs tenen les  
aplicacions tancades, no utilitzables pel 
públic sinó per uns pocs integrants, sense 
catàleg i sense serveis estàndards, IDEs 
que realment eren un visualitzador web 
aplicat a una sola font d'informació, sense 
xarxa d'informació distribuïda, i altres 
coses similars. Eren ens d'una altra 
espècie, però ningú va voler restar il·lusió 

a totes aquestes iniciatives. I així 
continuem, barrejant entitats 
desenvolupades seguint els principis i les 
definicions ortodoxes d'una IDE amb 
projectes que no tenen res o poc a veure 
amb els mateixos. 5ΩŀǉǳŜǎǘŀ ƳŀƴŜǊŀ 
mantenim la ficció que hi ha una gran 
multƛǘǳŘ ŘΩIDEs, que el fenomen és 
universal, que s'avança constantment en 
aquest camp, etc. Quan la veritat que jo 
veig és que altres criatures que 
mereixerien un desenvolupament i un 
canvi en el seu enfocament estan 
satisfetes (i enganyades) de la seva vida i 
existència, perquè ningú no els discuteix 
el seu ADN. I això dificulta, a llarg termini, 
l'anàlisi de la nostra evolució com a 
espècie, que té un risc cada vegada més 
agut d'estancament. Però, com he dit, 
això no m'afecta directament, de manera 
que deixo simplement constància d'una 
reflexió que tampoc vol ser una croada en 
defensa d'essències fonamentals. Aquí 
queda. 
 
vǳƛ ƳΩutilitza? 
 
D'altra banda, aquest període, com he dit, 
va continuar sent fructífer, creixent el 
nombre de participants, de proveïdors 
d'informació i metadades, d'usuaris i de 
noves aplicacions basades en els meus 
recursos. Així com continuar millorant en 
el meu estil i presentació, amb un nou 
disseny del Geoportal, més modern i 
usable, millors capacitats i funcionalitats 
del visualitzador, més apartats informatius 
al meu web, etc. Tot i així, he de fer una 
referència a la meva falta de capacitat 
"comercial" per donar-me a conèixer. No 
crec que sigui un defecte exclusivament 
meu, altres IDE també el pateixen. Som 
conscients, perquè així ho creiem 
objectivament i perquè la majoria dels 
que ens descobreixen manifesten la seva 
sorpresa agradable al conèixer-nos, que 
hauríem de ser més conegudes, i amb això 
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més utilitzades i considerades. Però 
l'estigma de "infraestructura", com una 
cosa que serveix per fer alguna cosa però 
que per si mateix no ho fa, ens paralitza i 
ens minimitza. La paraula màgica 
"màrqueting" surt sovint en converses 
amb altres col·legues, però encara no hem 
trobat el producte que pogués ser la 
bandera amb la qual donar-nos a conèixer 
àmpliament, estil Google. Potser perquè 
no és la nostra funció, potser no ens 
correspon, no ho sé, vull reflexionar més 
sobre això quan tingui temps. Això no 
entra en contradicció amb l'increment de 
resultats numèrics a què he fet referència, 
perquè voldria que el mateix fos més gran 
i més ràpid. De tota manera jo faig 
esforços per ser més fàcilment usable, 
localitzable. 
 
No vull ser repetitiva i tornar a esmentar 
les dades sobre resultats quantitatius de 
la meva activitat (accessos, metadades, 
descàrregues, visites, etc.) que justifiquen 
l'afirmació abans efectuada sobre la 
marxa incremental en gairebé tots els 
camps de la meva activitat. Reservo per al 
pròxim apartat aquesta presentació. Sí, en 
canvi, em vull estendre en unes quantes 
activitats que representen el meu progrés, 
encara que no pugui mesurar-lo. 
 
Progreso... 
 
En primer lloc cito la posada de llarg del 
Geoportal IDE Litoral, amb la contribució 
d'un dels organismes amb major projecció 
en aquest àmbit, amb el qual vaig acordar 
que jo m'encarregaria de la 
infraestructura tecnològica (web, portal, 
visor, etc.) i ell aportaria i mantindria els 
seus continguts. Formula que ens 
beneficia a tots dos. I manté el principi 
d'especialitat (cada part assumeix allò per 
al qual és competent) i el de reutilització i 
compartició de recursos públics. 
 

En segon lloc vull destacar que he anat 
fent esforços per posar en pràctica 
aplicacions concretes basades en el que jo 
significo, i que en gran mesura podria 
resumir com "interoperativitat". Així, em 
sento satisfeta de recordar que durant 
aquest període vam posar en marxa un 
projecte de col·laboració entre 
l'Ajuntament de Barcelona, el Port de 
Barcelona i l'ICC, per a la compartició de 
les seves respectives bases cartogràfiques 
i simplificació dels processos d'intercanvi 
d'informació entre ells i d'actualització de 
la base cartogràfica 1:5.000 de l'ICC a 
partir de la permanent actualització de la 
base cartogràfica del Port de Barcelona 
(escala de treball 1:500). Em vull estendre 
una mica més en aquest projecte, perquè 
ha demostrat la viabilitat, no sense esforç 
ni dificultats, de connectar sistemes i 
automatitzar processos que poden evitar i 
estalviar molt de temps, a més de garantir 
que amb la col·laboració s'aconsegueix un 
major grau de qualitat de la informació. 
Així, el Port de Barcelona pot accedir 
directament al WFS de l'Ajuntament i 
descarregar o actualitzar l'àrea 
cartogràfica corresponent a l'entorn urbà 
de les instal·lacions portuàries quan 
desitgi, eliminant les transferències anuals 
en suport digital i el seu posterior procés 
de càrrega en l'entorn del SIG portuari . 
Per la seva part, l'Ajuntament pot, al seu 
torn, connectar-se a voluntat amb el SIG 
portuari per detectar, captar i transferir al 
seu propi sistema les modificacions 
realitzades pel Port, en aquest cas 
informació i objectes geogràfics a la 
mateixa resolució (1:500) en ambdues 
institucions. I l'ICC capta a voluntat, 
mitjançant un procés de mineria de dades 
(harvesting), les modificacions realitzades 
en la cartografia portuària, realitza un 
procés en línia de transformació dels 
objectes captats (transformació semàntica 
i geomètrica), les diposita en una base de 
dades d'observació per a, una vegada 
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revisats, ser integrats a la base topogràfica 
1:5.000. 
 
Aquesta mateixa operativa està sent 
testada i aplicada per al manteniment de 
la base de dades cartogràfica de la Guia de 
carrers 1:1.000 que gestiona l'ICC a partir 
de les modificacions en les bases de 
diversos ajuntaments que gestionen 
directament aquesta informació. 
 
Em controlo 
 
Una altra activitat que mereix ser 
esmentada és l'elaboració d'un sistema 
d'indicadors que havien de mesurar el 
grau de compliment dels meus objectius 
prèviament establerts. Una prova de la 
meva proximitat a la maduresa: sóc capaç 
d'autoavaluar-me i autocorregir-me. 
Aquest sistema el vaig aplicar els anys 
2006-2009, i ja que la seva utilitat i interès 
és manifesta, vaig ser encarregada de 
crear una nova generació d'indicadors per 
als meus propers anys de vida: 2010 a 
2013. Qui vulgui conèixer més a fons 
aquest tema, com alguns altres que he 
esmentat, pot donar un cop d'ull a les 
meves instal·lacions (Geoportal), on 
trobareu una estesa descripció. 
http://www.geoportal-
idec.cat/geoportal/cat/que-es/evolucio/ 
 
El Catàleg 
 
Sempre he considerat que la meva carta 
de presentació adopta la forma de 
Catàleg. És la peça fonamental a partir de 
la qual arrenquen tots els meus serveis. 
Perquè el primer interès de l'usuari d'una 
IDE és conèixer que hi ha, on trobar-ho i 
accedir (visualitzar, descarregar) al 
producte. I això és el que fa i permet el 
Catàleg. 
 
En canvi ha estat sent la peça menys 
intuïtiva, més substanciosa, menys 

divertida de les meves components. He 
estat criticada per això. I he fet tot el que 
he pogut per millorar-ho. 
 
És el millor instrument de la IDE i el més 
incomprès i vilipendiat. Tot condueix a 
recordar l'eficàcia (relativa) dels cercadors 
tradicionals i comparar-ho amb la 
ineficàcia (suposada) de les respostes del 
Catàleg. Per això he treballat intensament 
per fer el seu ús més simple i intuïtiu. He 
intentat que la seva resposta sigui tan 
veloç com els d'un cercador, he fabricat 
interfícies de consulta molt simples, he 
indexat els textos dels registres de 
metadades... I, ara mitjançant una simple 
finestra de text, en escriure un topònim o 
una paraula, és suficient per iniciar una 
recerca eficient i donar resultats. També 
he incorporat aquesta finestra de cerca al 
meu visualitzador, de manera que sense 
abandonar la sessió de treball l'usuari pot 
incorporar nova informació, després del 
seu descobriment en el Catàleg. I penso 
en exportar aquesta finestra per utilitzar 
altres visors i aplicacions. Ara em falta 
incorporar processos semàntics, però tot 
arribarà. Ara per ara estic satisfeta amb el 
que estic oferint. Per descomptat 
continuen alguns sospirant per posar els 
registres de metadades exposats a 
Google, però ja he provat aquesta opció i 
no és molt pràctica. O sigui que per ara no 
hi ha més remei que confiar en el Catàleg i 
millorar contínuament. 
 
Ja som molts: Cal organitzar-se 
 
Amb el transcurs del temps vaig anar 
progressivament construint una xarxa de 
servidors, amb informació geoespacial, 
que em van donar la forma i figura que 
tinc ara: sóc un sistema d'informació 
distribuïda, interoperable. Els meus 
músculs són aquest centenar de servidors 
físics que contenen gairebé mig miler de 
serveis i diversos milers de capes de 
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geoinformació. I per créixer necessito 
coordinar els meus moviments, que no 
falli cap múscul, en cas contrari no podré 
assegurar que pugui complir amb els 
encàrrecs que em facin. 
 
Així que una operació que va esdevenir 
imprescindible va ser, atès que ja tenia 
inventariats i catalogats tots els meus 
serveis WMS, la de controlar 
permanentment el bon funcionament dels 
mateixos i, si s'escau, redreçar els 
desperfectes fins aconseguir que tots els 
components distribuïts funcionin com 
funcionarien en un sistema centralitzat, 
assegurant als usuaris un nivell correcte 
de resposta en la seva utilització. Així va 
ser com em van construir una aplicació 
que monitoritza els meus components, 
avisa si alguna cosa va malament i què és 
el que no funciona, envia missatge al 
component corresponent perquè sigui 
conscient d'això i solucioni el problema. 
Però faig alguna cosa més. Informo a cada 
proveïdor (component, en la terminologia 
usada) sobre quins problemes ha tingut i, 
sobretot, quants accessos ha tingut el seu 
WMS, almenys a través de les meves eines 
d'accés (els accessos que facin altres 
sense passar pel meu Client visualitzador 
no els puc controlar), per tal que sigui 
conscient de com apreciada és la 
informació que ha posat a disposició dels 
usuaris, i amb això actuï en conseqüència i 
es preocupi de mantenir el correcte nivell 
de serveis. 
 
Cap a una ampliació dels meus objectius: 
Una IDE de recursos geoespacials 
(sensors, PRG)  
 
2010. Vaig camí de la maduresa, ho 
pressenteixo. I no arribo a aquesta 
conclusió pel simple pas del temps, sinó 
per alguns comportaments que vaig 
adoptant i que, sense desvincular en 
absolut de la meva actual etapa, entenc 

que van més enllà del que m'havia 
plantejat. 
 
Avanço la conclusió que em fa afirmar 
això: Estic convertint-me en una 
Infraestructura de Recursos de 
Geoinformació. No només són dades i 
serveis amb ells relacionats el que ara em 
demana el cos. Hi ha altres tipus de 
recursos que també són geoespacials i 
que he ŘΩincorporar en el meu haver. 
Parlaré d'això més endavant. 
 
 
 
 
 
 
 
Crec haver entrat en la maduresa durant 
el 2011, gairebé sense adonar-me'n. 
Encara que això hauran de jutjar-ho, 
potser, els altres. D'aquí el meu ànim a 
ŘΩexplicar com ha estat la meva existència 
fins a aquesta data, per l'excitació que em 
produeix el pensar que sóc una peça més 
de moltes altres que ajuda a millorar la 
societat i les institucions en què m'inscric. 
 
Han passat molts anys (10) des del meu 
naixement, i és hora de fer balanç, com a 
cerimònia de la meva incorporació plena a 
aquesta maduresa. Vull seguir donant, 
més en aquesta època diferent i canviant 
que hem, tots, iniciat, els serveis i 
recursos que puguin contribuir al 
desenvolupament social i tecnològic del 
meu país. Demano perdó per aquesta 
concessió a l'emotivitat, però el moment 
s'ho mereix. 
 
Com he fet en anterior ocasió, permeteu-
me presentar un resum final dels meus 
èxits, esforços i reflexions que, acumulant-
se en el meu haver, han de reflectir les 
meves capacitats per a exercir el paper 
que abans he esmentat. Ho faig com a 

V. La meva maduresa: A punt 
de complir el meu desè 
aniversari 
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exercici d'avaluació i al mateix temps com 
a exercici d'humilitat, perquè pugui ser 
jutjada per qui ha de fer-ho. I no puc 
oblidar que la meva existència actual la 
dec a la cura i participació de molts 
agents. Jo sóc jo en la mesura que els 
altres han volgut ser jo. Els meus èxits són 
els de tots els que m'han donat aliment i 
continuen fent-ho o ho faran en el futur. 
Els meus fracassos (tractaré d'ells en 
aquest capítol final), en bona mesura, 
també. No existeixo com a ens 
independent, depenc de tots, sóc tots. 

Comprendre això no em va ser difícil, ho 
vaig entendre així des de la meva creació i 
continu creient-ho plenament. 
 
Però deixem-nos ja de circumloquis i 
anem al gra. Començo amb la presentació 
estadística de resultats que abans 
anunciava. 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

Tot continua pujant: Dades d'activitat  

i resultats en la IDE  
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La participació dels ens locals de Catalunya 
 

 

 

 

 

 
 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Dades d'ús: D'una enquesta a 100 visitants al Geoportal (2008/2009)  
 

Tinc una massa crítica, les coses 

funcionen raonablement bé, totes les 

estadístiques milloren i creixen... Què 

més puc demanar? 
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Usos, extensió, visibilitat... val la pena? 
 
En la maduresa es tendeix a mirar sovint 
cap enrere en el temps, no només per 
recordar bons moments sinó també per 
fer balanç, per comparar la nostra 
trajectòria amb la qual haguéssim fet si... 
Una es torna més crítica, potser fins i tot 
una mica escèptica. Hem de preservar el 
nostre atractiu (usabilitat) i continuar 
plantejant objectius que ens mantinguin 
actius i il·lusionats. Encara que ens 
persegueixi la persistent pregunta sobre si 
el que hem fet, el que estem fent, ha 
valgut o val encara la pena. Hi ha dies per 
a tot, però són més els positius. Envellir té 
un punt de depressió i nostàlgia, que 
només podem combatre amb la il·lusió pel 
que encara ens pugui oferir el futur. 
 
I ara he de contestar sobre si ha valgut la 
pena. El que sóc, el que he fet, ha millorat 
una mica l'entorn, ha beneficiat a algú, en 
quina mesura...? També des de la 
negativitat, he entorpit alguna cosa, he 
perjudicat a algú...? 
 
Em pregunto: Si sóc tan bona com de 
vegades em considero, per què no em fan 
servir més i molta més gent? Per què no 
arribo a molts d'ells, que ni tan sols em 
coneixen? M'equivoco en la meva oferta o 
m'equivoco apreciant una demanda que 
no existeix? 
 
I encara segueixo plantejant diverses 
preguntes a les quals no tinc resposta: 
 
Per què em comparen sempre amb 
Google? Sóc una eina d'utilització massiva 
o una "simple" infraestructura orientada a 
professionals? 
 
Per què estic sempre obsessionada amb 
justificar-me econòmicament? 
 
Estic confonent a l'usuari en permetre 

accedir a informació diversa que, encara 
que descrita en metadades, pot no ser 
adequada per al que pretén l'usuari, sense 
que ell ho percebi? 
 
Quins efectes indirectes (si n'hi ha) estic 
produint en les organitzacions i fluxos 
interadministratius? 
 
Per descomptat els anteriors són 
exemples d'un àmbit més extens de 
qüestions encara sense resposta 
immediata i clara. Encara que suposo que 
això és producte també de la maduresa, 
els efectes de la qual he descrit abans. 
 
Podria resumir-se en una pregunta: 
Serveixo per a alguna cosa? Si ara 
abandonés aquest món, tindria alguna 
conseqüència? Algú em trobaria a faltar? 
 
A partir d'aquests simples i profunds 
dubtes, vull plantejar-me el meu futur. El 
contrari seria convidar-me a desaparèixer. 
 
Les IDE han mort? L'obsessió INSPIRE 
 
Fins ara el procés seguit en el 
desenvolupament de la Infraestructura és: 
A partir de la consideració de les utilitats 
potencials de compartir dades a través 
d'Internet s'han promogut iniciatives 
orientades a que els diversos proveïdors 
de geoinformació facilitaran l'accessibilitat 
de les seves dades a tots els interessats, el 
que inclou inventariar i catalogar els 
recursos, eines per ŘƛŦƻƴŘǊŜΩls i buscar 
eines per utilitzar-los. 
 
En aquest procés s'ha incidit fortament en 
aquest objectiu, confonent-lo amb la 
finalitat d'aquest, que no és més que fer 
ús de la plataforma Internet per connectar 
i fer utilitzables, en una estructura 
distribuïda, els recursos d'informació 
existents en multiplicitat d'organismes 
públics i privats. El que vol dir que l'èmfasi 
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s'ha situat, i encara està, en 
l'aprovisionament dels recursos, i no tant 
en la seva utilització, amb les mancances 
d'efectivitat que això comporta. 
 
És clar que prèvia a la utilització hi ha la 
disponibilitat de la infraestructura, però, 
possiblement per falta de models de 
referència, la primera fase s'esgota. Fins 
ara, les activitats dels centres impulsors 
de les IDE, que s'han vingut preocupant de 
dotar-se de fonts de dades, catàlegs, 
visualitzadors, etc., però d'alguna manera 
descuidant o deixant de banda els efectes 
d'aquesta disponibilitat, els seus beneficis 
obtenibles en la plena utilització dels 
recursos. 
 
Però no és aquest l'únic problema actual 
de les IDE. El problema és que em sembla 
que som una espècie en extinció, ja que 
no m'és fàcil reconèixer altres membres 
de la meva espècie (veure el que he 
explicat en l'apartat "Del meu diari 
secret"). 
 
Constato que INSPIRE, que al principi va 
ser rebut com a una grandíssima 
oportunitat per reforçar les iniciatives IDE 
a tot Europa, està provocant una 
autèntica passió irracional que ha 
provocat l'abandonament de moltes 
d'aquestes iniciatives en pro d'una 
suposada implementació de la Directiva 
en els territoris respectius . És a dir, en 
lloc de promoure IDE, lluitar per obtenir la 
participació de totes les organitzacions 
susceptibles d'aportar els seus actius a la 
Infraestructura, avançar en els temes 
d'interoperabilitat pràctica entre dades, 
sistemes, departaments o regions, acordar 
l'aplicació d'estàndards, evitar la 
duplicació d'esforços, etc., el que està 
passant és que tothom està parlant, 
obsessionat, amb INSPIRE, on l'única cosa 
important és "ser INSPIRE": metadades 
INSPIRE, serveis INSPIRE, model INSPIRE, 

etc. I els aparents esforços i capacitats de 
les legions de funcionaris de molts 
organismes s'han bolcat en activitats que 
considero poc efectives: jornades, 
seminaris, reunions, grups de treball i 
similars, tots amb la finalitat d'analitzar, 
adaptar, preparar, planificar, etc . la 
implementació a INSPIRE que, per cert, 
gairebé ningú té una idea clara del seu 
significat real i el seu resultat final. Ho 
entenc. És molt més fàcil fer reunions, 
parlar, escriure i realitzar activitats 
semblants que depenen de fet d'un 
mateix, de batallar per a un projecte, la 
IDE, el resultat final depèn de la 
participació, mai garantida, de molts, cosa 
que comporta mantenir un estrès 
permanent per a la consecució d'aquest 
objectiu de participació per part dels 
responsables del desenvolupament de les 
IDE (quan existeixen i estan acreditats, ja 
que en nombrosos casos les IDE no són 
més que la terminologia de moda que s'ha 
acabat aplicant a altres títols, com serveis 
SIG, àrees de cartografia i tants ŘΩaltres). 
 
No hi ha, en general, una visió de 
participació de molts a la xarxa, 
d'infraestructura real (es valoren les 
aplicacions web sobre la construcció de la 
infraestructura), de projectes en comú... 
No hi ha, doncs, ŘΩestranyar a ningú que 
manifesti la meva preocupació sobre la 
nostra supervivència. Però això és una 
cosa que el temps decidirà, i per ara la 
meva preocupació continua sent el futur, 
cosa que he de merèixer però amb què 
compto. 
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I. El futur 
 
De la informació geogràfica a la 
infraestructura de georecursos 
 
Innovar, innovar... 
Interoperabilitat, plataforma de treball 
comú, sensors, informació voluntària... 
Nous ingredients per aplicar a noves idees 
i projectes. 
 
Originalment les IDE hem estat 
concebudes com a instruments per al 
descobriment, accés (visualització, 
descàrrega) i processament de 
geoinformació i geoserveis, distribuïts en 
servidors web de fonts diverses. 
 
Però la veritat és que hi ha dades i serveis 
que fins ara no vénen sent considerats 
com a objectiu de les IDE i que aporten 
igualment un gran valor a la disciplina IG: 
imatges de satèl·lit, fotografies aèries, 
mapes històrics... En l'àmbit dels 
ƎŜƻǎŜǊǾŜƛǎΣ ƭΩoferta d'aplicacions (que no 
processos) d'usuari final per a la 
manipulació i ús final de la geoinformació 
és també un gran incentiu per a la 
utilització dels recursos de dades que 
ofereix una IDE per part d'usuaris sense 
qualificació. 
 
Per tant més enllà de les dades espacials i 
dels geoserveis de processament, hi ha 
altres recursos de geoinformació 
(informació i tecnologies) que haurien de 
ser acollits dins del desenvolupament de 
les IDE, evolucionant aquests cap a una 
infraestructura de recursos de 
geoinformació que inclogués dades, 
serveis , aplicacions, imatges (observació 
de la Terra, fotografies aèries), sensors i 
serveis d'accés a les dades, i, 

probablement, dades i eines de 
"crowdsourcing". 
 
Infraestructura de Recursos de Geoinformació: 
Dades, Serveis, Aplicacions, Imatges, Dades de 
Sensors, Plataformes Col·laboratives, Models, 
Fotos... 

 
Perquè sé que com tot sistema o 
organització estic condemnada al 
col·lapse, a l'extinció, i que la meva única 
possibilitat de salvació, que no 
perpetuació, és innovar, adaptar-se al 
medi, canviar en la direcció adequada. 
Mentre sàpiga i pugui. 
  
Créixer, a l'adreça que sigui, però créixer, 
pot ser, per què no? una innovació. No 
tothom pot créixer quan li ve de gust. Jo 
sí. És una opció que estic posant en 
pràctica amb bons resultats. 
 
Fer alguna cosa diferent, més puntual, 
menys massiu però amb gran contingut 
tecnològic i innovador, és potser la quinta 
essència de la innovació. També estic en 
això. 
 
No tot s'hi val (com orientar l'usuari 
sobre la qualitat) 
 
I en aquesta línia de millora de serveis 
penso que és fonamental passar d'una 
situació en la qual "tot val", en la qual he 
promogut la màxima participació, el major 
nombre de participants, la major quantitat 
d'informació possible, a una altra situació 
en la qual sense prescindir de l'anterior 
sigui capaç de facilitar filtres per qualitat, 
per origen o per altres qüestions, als 
usuaris que vinguin a consultar, cosa que 
ǇǊƻōŀōƭŜƳŜƴǘ ƳΩŀƎǊŀƛǊŀƴΦ tŜƴǎƻΣ ǇŜǊ 
exemple, separar en una IDE temàtica la 
informació facilitada per les 
administracions públiques derivada de 
l'exercici de les seves competències i 
responsabilitats, que hauria de ser 
sinònim de garantia de qualitat i 

VI. El futur 
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actualització de la informació. Una altra 
cosa és que l'usuari mantingui opcions a 
consultar milers de capes, provinents 
d'altres fonts, que poden ser igualment de 
gran qualitat i perfecta actualització, però 
això Ƙƻ Ƙŀ ŘΩassumir o determinar l'usuari 
interessat, mentre que un portal de 
l'Administració (per exemple, un portal 
per a la informació INSPIRE, quan això 
sigui possible, o un portal accedint a la 
geoinformació corresponent a les dades 
contingudes en el Pla Cartogràfic de 
Catalunya) es pot entendre com aquell 
que conté la informació més fiable i 
actualitzada de les administracions. 
 
Segur que haurà altres opcions per 
garantir la correspondència entre el que 
l'usuari busca (la qualitat és un terme 
relatiu, no absolut, que implica 
precisament la correspondència entre el 
que ƭΩǳǎǳŀǊƛ necessita per obtenir el 
producte) i el que els diferents proveïdors 
ŘΩǳƴŀ L59 poden oferir, aquest és un camp 
encara verge, però que, en qualsevol cas, 
no podria ser explorat sense la prèvia 
existència, és a dir, sense l'actual massiva 
presència de productes accessibles a la 
xarxa IDEC. 
 
Els propers anys 
 
Amb tot, em queda molta vida per davant. 
[Ωescriure aquesta autobiografia no 
significa que abandoni cap escenari, al 
contrari, m'ha servit d'esperó per 
plantejar nous reptes, replantejar algunes 
posicions i, sobretot, tornar a il·lusionar-
me amb el que està per venir. I, encara 
que la flexibilitat és una virtut, almenys en 
el meu cas, alguns eixos centrals del meu 
pla de vida en el futur han d'estar clars. 
 
 
 
 
 

Les meves línies estratègiques s'han de 
basar en uns quants punts de referència: 
 
ω De l'acumulació de recursos a la seva 

difusió i utilització. 
ω La Plataforma de Recursos de 

Geoinformació, com a origen i motor 
del canvi, millorant ƭΩaccessibilitat, el 
nombre d'aplicacions, la integració de 
nous recursos (sensors, imatges) amb 
vocació de plataforma de governança. 

ω Noves IDE temàtiques i nous 
Geoportals (WebSensors, imatges, 
fotografies aèries, geologia, 
cartografia oficial, INSPIRE, entre 
d'altres). 

ω Integració de nous recursos de 
crowdsourcing i tecnologies 
participatives. 

ω Projectes concrets basats en la 
interoperabilitat. 
 
 
I qui sap, potser hauré ŘΩampliar 
aquesta biografia ŘΩŀǉǳƝ ŀ ǳƴǎ ǇƻŎǎ 
anys... 
 

 
 

Tempus fugit 
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